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رویدادها

مردانی همیشه دریایی 

مرتضی اسماعیل دوس�ت: دریایی بودند، زلال 
و بی ری��ا همچ��ون خلوص آب هایی ک��ه آرام 
می بخش��د تب نشس��ته در هیاهوی مرغکان 
جنون زده را که میان آس��مان و زمین معلقند 
اما مردان پایمردی را چه نیاز به دلهره رسیدن 
که سال هاس��ت در همان دریا، غواص مروارید 
عشقند و در پی گوهر وجود مسیرها پیمودند 
تا کربلای 4 را به عنوان خانه ش��هادت بیابند 
و چه خوش آمدند پرس��توهای عاشق به دیار 
حماسه ها. دراماتیک زیبایی که با دست هایی 
بسته ش��کل گرفت تا نشان از نهایت قربت به 
جان رهایی باشد و خلوص بندگی نزد یار.  حالا 
چند وقتی است که پیامِ 175 مرد ایستاده در 
قله ایثار، پذیرای مردمانی آزاده خواه شده و در 
کمپینی به نشانی175shahid.ir در قالب های 
»ش��عر«، »پوستر«، »دل نوش��ته«، »عکس«، 
»کلیپ« و هر چه از عمق جان جاری می شود، 

اعلام حضوری انسانی یافته است.

دل نامه عزت الله ضرغامی 
برای شهدای غواص 

رئیس س��ابق صداوس��یما هم ب��ه کمپین 
»پیامی آورده اند« پیوس��ت. پیام هایی که شوق 
دل را بر صفحه عشق جاری می کند. در روزهایی 
که باز عطر شهدا نسیمی خوش بر هوای آلوده 
شهر داشته است و همزمان با تشییع پیکر پاک 
شهدای غواص، عزت الله ضرغامی هم دل نامه ای 
چنین نگاشته است: دلبستگی های دنیای خاکی 
دستمان را بسته است! دستان بسته  تان هزاران 
گره ناگش��ودنی باز می کند! خوش آمدید، چه 

بهنگام! سه شنبه می آییم!

جشنواره فیلم و عکس 
با محوریت شهدای غواص

ش��بکه مستند س��یما جش��نواره فیلم و 
عکس مردمی »معراج « را به مناسبت ۲7۰ 
ش��هید تازه تفحص و تش��ییع شده دوران 8 
سال دفاع مقدس برگزار می کند.  به گزارش 
تس��نیم، علاقه من��دان ب��ه ش��رکت در این 
جش��نواره می توانند تا دوشنبه اول تیر ماه، 
تصاویر و فیلم های خود را با موضوع مراس��م 
تش��ییع پیکر مطهر و وداع  مردم شهیدپرور 
ای��ران با ش��هدای غ��واص و خط ش��کن در 
ته��ران و شهرس��تان های مح��ل تش��ییع 
به ش��بکه مس��تند س��یما از طریق صفحه 
 اصلی وب س��ایت شبکه مس��تند به آدرس
  www.motv.ir ی��ا ب��ه آدرس اینترنتی 
office@mostanadtv.com و همچنین 
به آدرس پس��تی ته��ران، خیاب��ان حضرت 
ولی عصر)ع��ج(، خیاب��ان جام ج��م، ص��دا و 
س��یمای جمهوری اسلامی ایران، ساختمان 
س��یما )تولید(، طبقه ششم، صندوق پستی 
856-  1961 ارس��ال کنن��د. عکس ه��ای 
ارس��الی به این جش��نواره از ش��بکه مستند 
س��یما پخش می ش��وند و همچنی��ن جوایز 

ویژه ای به عکس های برتر اهدا خواهد شد.

سازندگان »فردا« فیلم خود را 
به 175 شهید تقدیم کردند

آیین دیدار با عوامل فیلم »فردا« در حالی 
برگزار شد که مهدی پاکدل و ایمان افشاریان 
نخستین ساخته خود را به 175 شهید تقدیم 
کردن��د. به گ��زارش ف��ارس، در این آیین که 
ب��ا حضور مه��دی پاکدل و ایمان افش��اریان 
کارگردانان فیلم، احسان دلاویز تهیه کننده و 
تعداد زیادی از هنرمندان و اهالی مطبوعات و 
رسانه در س��ینما فرهنگ برگزار شد، مهدی 
پاک��دل از برادرش حس��ین پاک��دل،  بازیگر 
پیشکسوت عرصه سینما دعوت کرد تا به روی 
صحنه حاضر ش��ود. حس��ین پاکدل با اشاره 
به مراسم تش��ییع پیکر پاک شهدا گفت: اگر 
امروز در س��ینما، آرامش یا امنیتی داریم که 
می توانیم زیر سایه  آن کنار هم فیلم بسازیم و 
فیلم ببینیم، مدیون کسانی هستیم که جان و 
سلامت خود را برای ما فدا کرده اند، بویژه 175 
غواصی که تشییع پیکر آنها انجام می شود. ما 
گاهی نیاز داریم که به خودمان یادآوری کنیم. 
امروز اگ��ر پیامی داریم باید آن را با زبان هنر 
بی��ان کنیم. جهان را عقل نمی س��ازد؛ گاهی 
جنون است که دنیا را می آفریند. اگر قرار بود 
زندگ��ی بر مبنای عقل پیش برود، هنوز همه 

در غار می زیستیم.

روایت سردار قاسم سلیمانی 
از شهدای غواص

روایت س��ردار قاسم سلیمانی، فرمانده سپاه 
قدس ایران برای شهدای غواص در برنامه »روایت 
فتح« شبکه مس��تند پخش می شود. به گزارش 
تس��نیم، 3 قس��مت از مجموعه »روایت فتح« 
با موضوع غواصان به مناس��بت بازگش��ت پیکر 
غواصان شهید به کشور، از شبکه مستند پخش 
می ش��ود. مجموعه »روایت فتح « یادگار س��ید 
شهیدان اهل قلم، شهید سیدمرتضی آوینی است 
که تصاویر آن همزمان با 8 سال دفاع مقدس و در 
مناطق عملیاتی مختلف تهیه شده است. از نکات 
برجسته این 3 قسمت می توان به مصاحبه های 
متعدد با س��ردار قاسم س��لیمانی، فرمانده سپاه 
قدس ایران اشاره کرد. این 3 مستند از سه شنبه 
۲6 خردادماه تا پنجشنبه ۲8 خرداد ماه، هر روز 

ساعت 18 از شبکه مستند پخش می شود.

کوروش زارعی، کارگردان نمایش »مثل ماه 
برای آسمان«:

حفره فرهنگی
 با سبد کالا پر نمی شود

ک��وروش زارعی، کارگردان نمایش »مثل ماه 
برای آسمان« گفت: اگر دوستان مشغول به تولید 
کاری هستند به علاقه و تلاش آنان باز می گردد 
که با تماش��اخانه های مختلف رایزنی می کنند و 
اثری را روی صحنه می برند. به گزارش تس��نیم، 
این کارگ��ردان تئات��ر تصریح ک��رد: ارگان های 
فرهنگی که وابس��ته به دستگاه های مختلفند و 
بابت آن پول دریافت می کنن��د، وظیفه دارند از 
تئاتر آیینی و ارزش��ی – که هزینه های بالایی را 
می طلب��د – حمایت کنند. چ��را باید تئاتر ما به 
سمت و سویی برود که آنچه باید برای مردم اجرا 
شود، روی صحنه نرود؟ چرا ما باید آنچه دغدغه 
م��ردم و جامعه امروزی ما و حتی رهبری اس��ت 
اجرا نکنیم؟ شنیده ام رهبری در نمایشگاه کتاب 
فرموده ان��د: »اوضاع  و احوال تئاتر کش��ور خوب 
نیس��ت، حرف های خوبی از تئاتر کشور به گوش 
من نمی رس��د.« این خیلی جالب اس��ت و نشان 
می دهد رهبر معظ��م انقلاب با تمام دغدغه های 
سیاس��ی و برون م��رزی و داخلی، ب��ه تئاتر فکر 
می کنند و دغدغه  ایشان می شود، به صراحت اعلام 
می کنند؛ مس��ؤولانی که وظیفه این کار را دارند، 
حقوق می گیرند، پول بیت المال دریافت می کنند، 
کاری ک��ه باید انجام دهن��د را انجام نمی دهند. 

چگونه است که چنین دغدغه ای ندارند؟ 

یادداشت سیدروح الله حجازی 
برای 1۷۵ غواص شهید 

در خاک با دستان بسته هم 
شنا کردید

با هر نگاه می توان با مردان دریادلِ عش��ق 
همنوا شد و اگر هنرمند باشی و اهل احساس 
و تفکر، بیش��تر جانت می لرزد از دیدن »سرها 
بری��ده بینی بی ج��رم و بی جنای��ت«. در این 
راه هنرمندان بس��یاری قلم در دست گرفته و 
تعلق خاطر خود را به 175 ش��هید خواص بر 
صفحه روان ساختند که سیدروح الله حجازی، 
کارگردان مطرح کش��ور و خالق فیلم »مرگ 
ماهی« از آن جمله است که یادداشتش به نقل 

از تسنیم در ادامه می آید:
ماهی دلش به دریا خوش است

و حیاتش را در آب می بیند
اما شما ماهی هایی بودید

که در خاک با دستان بسته هم شنا کردید
و خود را از اعماق تاریخ به ما رساندید

به مایی که در خواب بوده و هستیم
داستان اصحاب کهف دوباره تکرار گشت

و این شمایید که زنده اید به عشق
و ما در دنیای مجازی مان خواب خوابیم

قرارمان با دیگران چنین نبود!
که ش��ما بروی��د و آنه��ا و اینها در داش��تن و 
برازندگ��ی چنین گوی س��بقت را از یکدیگر 

بربایند که صدای اگزوز ماشین هایشان
گوش هر درمانده ای را بخراشد

ما، اما دلمان به همین هرازگاهی آمدن شماها 
خوش است

شمایی که از دل خاک سر بر می آورید
تا به ما و آنها و اینها تلنگری بزنید

اما افسوس که صدای ماهی ها را نمی شود شنید
مگر اینکه دل به دریا بزنی و دریابی که رفتن و 

گذشتن چه سخت است و دشوار
ای ماهی های عاشق

حیف که دستتان در این دنیا بسته است
ولی ما دلمان به دستان بازتان در آن دنیا خوش 

است
که انتقام همه مظلومان را بگیرید

من مرگ ماهی ها را باور ندارم
پس تا آن روز

یاحق

مرتضی اسماعیل دوست: نمایش »هیچکس نبود 
بیدارم�ان کند« این روزها تماش�اگر را به نگاهی 
رجعت بخش به خود می خواند. پرتویی از اندیشه 
ک�ه نیاز ب�ه تاملی جان�کاه دارد و البته مس�یری 
خوشنوا را به نسیم دیدار با احوال خواهد رساند. 
گفت وگوی�ی مفصل با پیام دهکردی که ش�کلی 
متف�اوت از تحلی�ل و مصاحبت بود ب�ه این بهانه 

شکل یافت که تقدیم می شود.
***

  وقایع نمایش »هیچکس نبود بیدارمان کند« در 
مقطعی مهم از تاریخ که مصادف با کودتای س�یاه 
28 مرداد اس�ت شکل گرفت تا از دل مشروطه به 
دورانی گذار سفر کنیم. مهم ترین دغدغه تان برای 

اجرای این نمایش چه بود؟
چن��د س��الی اس��ت ک��ه یک��ی از مهم ترین 
دغدغه هایم، بحث حافظ��ه تاریخی بوده و به طور 
مکرر در این س��ال ها به اشکال مختلف این مساله 
را در آثارم مطرح کردم، چرا که معتقدم بس��یاری 
از آسیب های حوزه فرهنگی، محصول عدم توجه به 
گذش��ته بوده است. ما در رجوع به حافظه تاریخی 
خود می توانیم پی به اش��تباهات و چالش هایی که 
در بزنگاه ه��ای تاریخ��ی رخ داده بنماییم و در این 
میان ب��ه واکاوی چرای��ی این خطاها رس��یده تا 
بتوانیم حال و آینده روش��نی را ترسیم کنیم. من 
در مطالعات چند ساله ام به این نتیجه رسیدم که 
بسیاری از آفت های زمانه، محصول اشتباهی جمعی 
است. به طور مثال مساله آلودگی محیط زیست را 
نمی توان تنها معطوف به قشر خاصی دانست، وقتی 
من توجهی به پیرامون خود نداشته باشم، در این 

نابودی دسته جمعی شریک خواهم بود. 
  از دی�دگاه م�ن، ش�ما در این رهیاف�ت تاریخی 
به دنبال سر زدن به نگاهی انسان شناختی هستید و 
در 3 نمایشی که روی صحنه برده اید، روایت خود را 

در بستر چنین تفکری پایه ریزی کرده اید.
در هر اثر هنری می توان تاویل های مختلفی را 
صورت داد و تعبیر ش��ما هم می تواند ارزنده باشد. 
بدون تردید بخش مهمی از نگاه من همین است. 
البت��ه به صراحت نمی ت��وان آن را بیان کرد و باید 
دست مخاطب را در تفسیر و تحلیل اثر باز گذاشت. 
به نظرم ارزش هنر در جامع الابعاد بودن آن است. 
من در نمایش هایم به دنبال ایجاد پرسش برای بشر 
امروز هس��تم تا در نهایت با پیش��نهاداتی که ارائه 
می شود، بتواند به ترسیم جهان بهتری دست یابد. 
تمام مصادیق مطرح شده مانند ایثار، عشق و قضاوت 
برای رسیدن به انسان بودن است و در هر نمایش 
فرصتی ایجاد می شود تا با طرح این مصادیق بتوانیم 
انس��ان امروز را با خود واقعی اش مواجه کنیم تا به 
این فکر کند که خود والاشده چگونه اتفاق خواهد 
افتاد. این مساله خصوصا در این روزگار که اصالت ها 
در حال آسیب دیدن است و باورها، آداب، رسوم و 
سنت ها دچار خدشه شده، ارزش بیشتری می یابد. 
همانطور که اش��اره داشتید این مصادیق در شکل 

کلان خود تبدیل به نوعی انسان شناختی می شود.
  در طراح�ی نمای�ش »هیچکس نب�ود بیدارمان 
کند« شما گونه های فکری مختلف را به میز قضاوت 
دع�وت کردید. ق�دری درباره انتخاب این مس�یر 

توضیح دهید.
حقیقتش م��ن به هم��راه آق��ای یاراحمدی، 
نویسنده توانای کشور، سفر پرُمکاشفه ای را صورت 
دادم و ت��ا مدت ها درباره دوران تاریخی و وضعیت 
اجتماعی ایران تحقیق کردیم تا به انتخاب درستی 
دست یابیم. یکی از موارد مهمی که از همان ابتدا در 
نظر گرفتیم این بود که حق نداریم نشانی مشخصی 
برای کاراکترهای خود به تماشاگر دهیم. مثلا نباید 
طوری کاراکتر »پروین« را نشان دهیم که استنباط 
کند او معرف فلان شخصیت تاریخی است، چرا که 
مساله ما با ش��خصیت ها نبوده و به دنبال واکاوی 

جریان های فکری در طول دوران بودیم.
  ب�ر ای�ن اس�اس می ت�وان ب�ه بس�ط زمان�ی 
شخصیت های نمایش در گستره دوران های مختلف 

تاریخی رسید.
حتما همینطور است. برای مثال شاید »عیسی 
خانِ« نمایش ما امروز در همس��ایگی شما زندگی 
کن��د. من و آق��ای یاراحمدی به دنبال بازس��ازی 
تاریخی نبودیم و باور من این است که هنرمند باید 
فرزند زمانه خود باشد. ارزش واکاوی تاریخی برای 
رجع��ت آدمی در جهت عبرت آموزی اس��ت. برای 
همین کوشش کردیم مصادیق مهم شکل گرفته در 
دوران مختلف را برای تماشاگر این نمایش آفتابی 
کنیم و با احترام به شعور تماشاگر فرصتی در این 
نمایش صادقانه به آنها بدهیم تا خود به سره و ناسره 

مناسب دست پیدا کند.
  م�ن فکر می کن�م مهم ترین دس�تاورد نمایش 
»هیچکس نبود بیدارم�ان کند« دعوت به تفکری 
تاریخ�ی برای مخاطب امروزی اس�ت. برای ش�ما 
بازنمایی هوی�ت ایرانی در این نمایش تا چه میزان 

دغدغه بود؟
 تحلیل و عبارت بسیار ارزنده ای را به کار بردید 
که نمایش ما مخاطب امروزی را به واکاوی خود و 
ایجاد تفکر دعوت می کند. این تعبیر دوست داشتنی 
قصد من و همکاران��م در این اثر بود. درباره بخش 
دوم گفته هایتان باید بگویم وقتی ما از هویت حرف 
می زنیم، در واقع س��ویه هویتی آن تمام ش��اکله 
فرهنگ��ی را در ب��ر می گیرد که می تواند بخش��ی 
ملی و بخشی دینی باش��د. به هر حال در یک اثر 

نمایشی تا اندازه ای می توانیم 
ای��ن دغدغه ه��ای خود  ب��ه 
بپردازیم، البته می توان نگاهی 
مناس��ب به اصال��ت و هویت 
خود داش��ته باش��یم و تلاش 
ما ای��ن بوده ک��ه از فضاهای 
مختلف دین��ی و ملی عطری 
را به مش��ام مخاطب برسانیم. 
ما در نگاهی مذهبی و اخلاقی 
ه��م پرداخت هایی در نمایش 
داش��تیم، ب��رای نمونه بحث 

نوع نگاه، حیا، عشقی پاک، حلالیت طلبی و بحث 
معرفت و باورهای اعتقادی در اثر وجود دارد. البته 
نگاه ما در این قضاوت همراه با انصاف بوده تا فرصت 

مناسبی برای اندیشه تماشاگر فراهم شود.
  دیالوگ ه�ای ای�ن نمایش به تبعی�ت از دوران 
خاص تاریخی در عین ضرباهنگ�ی ارزنده، مغایر 
با واژگان امروزی اس�ت. هراس�ی از نحوه برخورد 

تماشاگر نداشتید؟
م��ا با گروه در این باره بس��یار گفت وگو کردیم 
که ممکن اس��ت تماشاگر واژگان مورد استفاده در 
نمایش را که ثقیل اس��ت، متوجه نشود. اما اعتقاد 
م��ن این بود ک��ه اگر بتوانیم در عی��ن نزدیکی به 
مخاط��ب، عباراتی پیچیده را ه��م به کار بگیریم، 
موجب توجه و تفکر مخاطب خواهد ش��د. جالب 
است برای تان بگویم یکی از تماشاگران این نمایش 
بعد از تماش��ای آن گفت »من قبلا نمی دانس��تم 
ک��ه بی بی افتن گو چیس��ت« و این نمایش باعث 
ش��د با تحقیق معنای این اصطلاح را در آن زمان 
بیاب��م که درباره دختربچه هایی به کار می رفته که 
می خواستند ادای بزرگ ترها را در بیاورند«. پس این 

واژه ها می تواند موثر باشد. 
  در این س�ال ها مخاطب تئاتر در میان 2 دس�ته 
از نمایش ه�ا با ادع�ای فرم گرای�ی و نمایش هایی 
سطحی در قالب کمدی گرفتار آمده است. شما چه 
تلاشی برای تشویق مخاطب به نمایشی متفکرانه 

داشته اید؟
م��ن به برخ��ی انتقادهایی که ام��روزه ممکن 
است به تماش��اگر ایرانی وارد شود، اصلا اعتقادی 
ندارم. باورم بر این اس��ت که به هیچ وجه مردم ما 
سطحی نگر نیستند. به نظرم تئاتر ما به همه گونه ها 
نی��از دارد، از نمایش های آیینی تا نمایش های آزاد 
و البت��ه تئاتر متفکرانه هم در این میان باید وجود 
داشته باشد. خود من به گواه کارهایی که کردم به 
دنبال ایجاد نگرش و تفکر مخاطب بوده ام، چرا که 

برای رساندن این ضرورت به مردم که تئاتر می تواند 
به مثابه آب و نان باشد، باید در مسیر نمایش هایی 
متفکرانه حرکت کرد. باید از این طریق نشان دهیم 
تئاتر پدیده ای آموزشی و تربیتی است. تئاتر فرصت 
اندیشیدن بوده و کارش تولید اندیشه است، اینها با 
شعار ایجاد نمی ش��ود. وقتی ما از حضور مردم در 
تئاتر یاد می کنیم باید اثری مناسب داشته باشیم تا 
آن را به مردم پیشنهاد دهیم. با همراهی و تربیت 
تماشاگر طی چند س��ال می توان چگالی اندیشه 
در آث��ار را بالا برد تا ب��ه تدریج از مکاتب مختلف 
بتوان بهره مند ش��د. در واقع باید بستر مناسبی را 
در آثار خود مهیا کرده و دس��ت دوستی به سمت 
مردم نش��ان دهیم و آنجا اس��ت که مخاطب را به 
سمت اندیشیدن کشانده تا از این طریق به مسیر 
جدید برود و زندگی خود را در کیفیت بهتری قرار 
دهد. نمایش ما بش��دت دغدغه اجتماعی و همراه 
ش��دن با مردم دارد. من این جنس کار متفکرانه و 
همراهی بخش با مردم را دوس��ت دارم و به دنبال 

ادامه دادن این مسیر هستم.
  و تا به حال اس�تقبال تماش�اگر از این نمایش را 

ارزنده دیدید؟
بسیار عالی بود. البته این مساله برای من از پیش 
مسجل بود اما خیلی از دوستان اعتقاد داشتند شاید 
به دلیل تلخی این کار و غمی که در آن است، نتواند 
آن چنان مورد استقبال قرار گیرد اما من همیشه 
به دلیل عهدی که با خودم و 
خدای خودم بسته ام، به دنبال 
این هس��تم که ب��ا مخاطب 
خودم ص��ادق و زلال برخورد 
کنم و باورم این اس��ت که اگر 
اثری از عمق جان برآید، حتما 
مخاطب با آن ارتب��اط برقرار 
خواهد کرد. م��ا به دنبال ارائه 
اثری س��خیف که با لودگی و 
ادا درآوردن از ش��خصیت های 
تاریخی و سیاس��ی به دنبال 
جذاب مخاطب باشد، نبوده ایم. حتی من به دوستان 
می گفتم اگر این کار تماشاگر چندانی هم نداشته 
باشد، باز هم مهم نیس��ت، چرا که مساله اساسی 
احس��اس مسؤولیتی است که نس��بت به تاریخ و 
فرهنگ خود باید داش��ته باش��یم تا با برخوردی 
خالصانه با مخاطب بتوانیم او را دعوت به تماشای 
اح��وال خود کنیم. اینها را ک��ه خدمت تان عرض 
می کنم فروتنانه و بدون هیچ ادعایی است و باورم 
این بوده که نمای��ش ما می تواند به دور از هرگونه 
نگاه سطحی موفق شود. ما در نمایش »هیچکس 
نبود بیدارمان کند« هیچ گونه متلک های سیاسی 
و شوخی های جنس��ی نداریم و این نمایش، اثری 
بشدت اندیشه محور، سنگین و تلخ است اما تماشاگر 
9۰ دقیقه می نشیند و با اشتیاق آن را تماشا می کند 
و برخورد خوبی با آن دارد. این ویژگی مردمان ایران 
است که همیشه در طول تاریخ وجود داشته است، 
مردمانی زنده، پویا، باهوش و همیشه حاضر که باز 
ه��م به من ثابت کردند تئاتر خوب نیاز به چهره و 
بازیگر گیشه ندارد و نیازی به کشاندن تماشاگر با 

هر دستاویزی نیست.
  در گفته هایت�ان چند ب�ار از غم نهفته در اثر یاد 
کردید ک�ه به نظرم می تواند تلنگ�ری به مخاطب 
قلمداد شود. در این باره به منتقدانی که آثارتان را 

غم نامه ای می دانند، چه پاسخی دارید؟
بله بدون تردید آثارم تلخ اس��ت. وقتی دس��ت 
پدرتان خونی اس��ت می توانید دَم از دس��تی زیبا 
بزنی��د؟ آیا این مش��ق پنهان��کاری، دروغ و ریا در 
جامعه نیس��ت؟ به نظرم وقتش فرارسیده یک بار 
هم که شده بنشینیم و ببینیم در این بستر تاریخی 
با خود چند چند هس��تیم. ما باید صادقانه خود را 
روایت کنیم. چه حُس��نی دارد بیه��وده خود را به 
خوش��حالی زدن و از کنار واقعیت گذر کردن؟ این 
تجربه ای ناخوشایند بوده و هست. برای نمونه اتفاقی 
که امروز برای این شهدای غواص افتاده است، حتی 

قلب س��نگ را هم منهدم می کند و بی تفاوتی در 
آن آدمی را ش��رمنده خود خواهد کرد. اینها همه 
دردهایی اس��ت که در مس��یر انس��ان وجود دارد. 
ما در کنار غم ها می توانیم به اندیش��ه ای ارزنده از 
وجود خود دست یابیم. آنگاه است که می توانیم به 
جهان زیبایی برس��یم که در آن لذت و خوشحالی 
وجود دارد، چرا که هنگام رسیدن به ایده ای پایدار 
می توان لباس شادی بر تن کرد و اشتیاقی مضاعف 
را موجب ش��د. بخش��ی از نمایش تلخی ها در این 
راستاست و بخشی دیگر بابت تلخی تاریخی برای 
مردمان ایران بوده که همیشه مورد ظلم و تهاجم 
قرار گرفتند. من در این نمایش به دنبال این بودم 
تماشاگر را به سمتی ببرم که در این تلخی همراه 
شود و بابت خویشتن از دست رفته خود گریه کند 

که این غمی همراه با تفکر است.
  توجه ب�ه گویش های محل�ی و آیین های اصیل 

ایرانی در این نمایش چه جایگاهی داشته است؟
م��ن در این س��ال ها می بینم که بس��یاری از 
خانواده ها بدون توجه به اصالت خود حتی از گویش 

زبان برای بچه های خود هم دریغ می کنند!
  پ�س بخش�ی از هویت یاب�ی را در این پرداخت 

عاشقانه می توان پیدا کرد؟
دقیقا! برای نمونه با نگاهی به اصالت قوم لر در 
طول تاریخ می ت��وان حیرت کرد که چگونه تغزل 
و حماس��ه را توامان دارد و متاسفانه نگاه ما به این 
اقوام بزرگ گاه با تمسخر بوده است. من خوشحالم 
که به تعبیر یکی از دوستان، در این نمایش شکوه 
ق��وم لر را می بینیم و این می تواند نمونه ای از اقوام 
ایرانی باش��د. روایت عاشقانه ما هم در راستای درد 
بشری است، چرا که جهانِ بی عشق جهنمی است 
که موجبات انتقام و جنگ را خواهد داش��ت. ما در 
این نمایش، عشقی ارزنده را پیشنهاد می دهیم که 

همراه با حیا و پاکی و زیبایی است.
  فض�ای بص�ری در ای�ن نمایش ب�ه غلظت آثار 
گذش�ته تان بویژه پرفورمنس »زمس�تان خوانی« 
نیس�ت که براس�اس فضایی تجربی و با استفاده 
و  آب  و  ق�وه  ن�ور چ�راغ  ابزارهای�ی چ�ون  از 
س�طل های حلبی ش�کل می گرفت. ب�ه نظرم در 
نمایش »هیچکس نب�ود بیدارمان کند« بیش�تر 
 ب�ه دنبال تمرک�ز در مراجعه مخاطب به بس�تری 

تاریخی بودید.
در واقع یاد می کنم از همیش��ه استادم، حمید 
س��مندریان که می گفتند هر نمایشنامه ای به ما 
می گوید که چگونه باید اجرا شود. در واقع هر اثری 
ش��یوه های کارگردانی خود را می طلبد. اگر شیوه 
پرفورمن��س در نمایش »زمس��تان خوانی« جواب 
م��ی داد، رفتن به آن فضا برای نمایش »هیچکس 
نب��ود بیدارم��ان کند« می توانس��ت حتی موجب 
س��قوط آن شود. برای من در این نمایش مهم بود 
که قص��ه ام را به راحتی روایت کنم و به دنبال این 
بودم که در خوانش کارگردانی از هرگونه پیچیدگی 

دور شوم.
  البت�ه نش�انه هایی فرمی و میزانس�ن های فکر 
شده ای در همین نمایش »هیچکس نبود بیدارمان 
کند« وجود دارد. مانند چترهای محافظی که برای 
رازگش�ایی بسته می شود و چمدان های سفری که 
تداعی گ�ر گ�ذر از دورانی تاریخی اس�ت. یکی از 
میزانسن ها هم مرا به یاد اثر ارزنده ای در سینما با 

نام »دشت گریان« از آنجلوپولوس انداخت. 
بدون شک فرم ها از دل محتواها درمی آید و من 
هم به دنبال فرم هایی همراستا با موضوعات مورد 

دغدغه خود هستم. 
  در آین�ده به کدام س�مت از فعالیت های هنری 

بیشتر گرایش می یابید؟
در هر زمینه ای که کار کنم، دوست دارم چنان 
باشد که وقتی در خلوت خود به آن رجوع می کنم، 
آس��وده خاطر باش��م. این روزها حال اوضاع هنری 
بس��یار وخیم اس��ت و در این راستا حرف نمایش 
»هیچکس نبود بیدارمان کند« مصداق می یابد که 

ما در یک گناه دسته جمعی شریک هستیم.

همراه با1۷۵ قهرمان
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دعوت به تفکری تاریخی برای مخاطب امروز

 ما باید صادقانه خود را روایت کنیم. 
چه حُس�نی دارد بیهوده خود را به 
خوش�حالی زدن و از کن�ار واقعیت 
گذر کردن؟ این تجربه ای ناخوشایند 
بوده و هست. برای نمونه اتفاقی که 
امروز برای این شهدای غواص افتاده 
است، حتی قلب سنگ را هم منهدم 
می کند و بی تفاوت�ی در آن آدمی را 

شرمنده خود خواهد کرد


